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Výměna kotlů je povinná
I v Měchenicích je stále dost domů, kde 
občané používají pro topení starý kotel na 
tuhá paliva. Těm ale, s ohledem na nová 
a přísnější nařízení, bije hrana. Máte po-
slední šanci získat peníze na jeho výmě-
nu! Jinak si budete muset vše hradit sami, 
nebo platit pokuty.

Pokračování na straně 8

CihlaFest na Slapech
Měchenický čtvrtletník spolu s obcí Měcheni-
ce jsou mediálním partnerem letošního roč-
níku CihlaFest na Slapech.

Pokračování na straně 7

Volby 2019: EU a referendum

Testy mají nulové 
hodnoty, voda 
je v pořádku
V Měchenicích je každoročně dost otazníků 
ohledně kvality vody ve vodovodním řadu. Letos 
v březnu se objevily informace, že někteří obyva-
telé mají střevní potíže, které by „mohly“ souvi-
set s užíváním vody z vodovodního řadu. Správce 
řadu po několika dnech oznámil, že voda je, pod-
le výsledků testů, v pořádku. Správcem je společ-
nost Vodohospodářské služby Davle, a proto jsme 
se zeptali jednatele společnosti Tomáše Zunta.

Pokračování na straně 6

Obyvatelé Měchenic volili v květnu své kandidáty do Evropského parlamentu. A současně 
rozhodovali o záměru Lidlu stavět v obci supermarket. Lidl vzbudil hodně emocí.

Pokračování na straně 4

Úpravny vody by měly reagovat na výkyvy
Rostoucí zatížení životního prostředí agresivnějšími chemickými látkami, a to nejen v země-
dělství, klade mnohem vyšší nároky na výrobu pitné vody v úpravnách vod. V letním období 
se například v povrchových vodách ve větší míře vyskytují sinice, v podzemních vodách zase 
kolísá obsah pesticidů.

Foto: Archiv

Pokračování na straně 6
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Letem světem z obecního úřadu

• Obecní zastupitelstvo schválilo závěrečný účet za rok 2018 bez 
výhrad, zprávu o výsledku hospodaření za rok 2018 a dále účetní 
uzávěrku za rok 2018.

• Obecní zastupitelstvo dále jednalo o dani z nemovitosti a násled-
ně schválilo navýšení místního koefi cientu pro výběr daně z ne-
movitých věcí na hodnotu 3.

• Zastupitelstvo obce souhlasilo s odkupem části pozemku 
p. č. 711/7 za cenu 135 Kč za m2.

• Dále došlo ke schválení přijetí dotace ve výši 592 000 Kč z roz-
počtu Středočeského Fondu životního prostředí a zemědělství 
a uzavření veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí dotace na realiza-
ci projektu Vodovodní řad VD (V Dolečku).

• Obecní zastupitelstvo pověřilo zastupitele p. Tomáše Hampla 
a p. Jaroslava Skalu k jednání se společností Lidl v souvislosti 
s plánovaným záměrem výstavby supermarketu s tím, že je neo-
pravňuje k uzavírání jakýchkoliv písemných nebo ústních dohod.

• Zastupitelstvo obce pověřilo starostu k sepsání a podání žádosti 
o odkup části pozemku p. č. 832/1 v k. ú. Měchenice.

• Obecní zastupitelstvo také projednalo žádost Povodí Vltavy 
o vymezení plochy pro provoz vodních skútrů a tuto žádost ná-
sledně zamítlo.

• Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí informaci p. starosty týka-
jící se vyjádření zastupitele M. Urbana ve veřejném prostoru, 
kterým dle svědecké výpovědi zpochybnil právo důchodců vyja-
dřovat se k záměru fi rmy Lidl vystavět v Měchenicích supermarket 
a dále nařkl starostu z možného korupčního jednání. Zastupitel 
M. Urban se omluvil za svůj výrok týkající se důchodců, ale  ne-
souhlasil s tím, že by řekl, že starosta bere úplatky. Starosta tedy 
svolá schůzku, na které bude zastupitel M. Urban konfrontován 
se svědkem.

• Starosta informoval přítomné o návštěvě delegace ze spřátelené-
ho města Nirasaki, která se uskuteční 5. července 2019.

Ze zasedání obecního zastupitelstva
3. zasedání obecního zastupitelstva (29. 4. 2019)
• Obecní zastupitelstvo udělilo výslovný souhlas s bezúplatným na-

bytím pozemku parc. č. 756/40 v k.ú. Měchenice o výměře 2784 m2, 
vedeného jako ostatní plocha, ostatní ko munikace od České re-
publiky (v zastoupení ÚZSVM) do vlastnictví obce Měchenice.

• Zastupitelstvo obce si vyhradilo pravomoc v rozhodnutí po-
dání případné žaloby dle zák. č. 128/2000 Sb., § 84 odst. 
4 v platném znění.

• Starosta obce informoval o schválené dotaci na výstavbu mateř-
ské školy ve výši 12,3 mil. Kč. Z vlastních zdrojů poskytne obec 
1,4 mil. Kč. Mateřská škola by měla mít kapacitu 25 dětí. Prová-
děcí projekt na tzv. kontejnerový způsob je připraven k realizaci. 
Následná diskuze se soustředila na možnost úpravy projektu.

• Zastupitelstvo obce souhlasilo s uzavřením smlouvy o smlouvě 
budoucí o zřízení věcného břemene, služebnosti stezky a cesty 
mezi SŽDC a obcí Měchenice, dále kupní smlouvy na pozemek 
parc. č. 1032/10 v k. ú. Měchenice mezi ČD a obcí Měchenice 
a nájemní smlouvy o pronájmu části pozemku parc. č. 1032/10 
v k. ú. Měchenice mezi společností Strabag a obcí Měchenice.

• Zastupitelstvo obce souhlasilo s uzavřením smlouvy o právu 
provést stavbu na cizím pozemku (dohoda s vlastníkem pozem-
ku) mezi KSÚS Středočeského kraje a obcí Měchenice na parc. 
č. 139/1,721/16, 742/1, 749/40, 763/4, 820/1, 820/3, 822/1, 
823/1, 830, 1032/7 a 1036 v k.ú. Měchenice ke stavebnímu říze-
ní akce III/1021 Měchenice, rekonstrukce silnice.
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Vážení spoluobčané,

v souvislosti s výstavbou nové mateřské školy 
v Měchenicích bude obec realizovat výběrové 
řízení na zhotovitele stavby a uzavírat smlouvu 
o výkonu technického dozoru stavebníka. Po-
kud bude vše probíhat dobře, do nové školky 
nastoupí děti 1. 9. 2020.
V rámci dotačního programu 2019 Středočes-
kého kraje z Fondu životního prostředí a země-
dělství byla na základě žádosti obce Měchenice 
poskytnuta dotace ve výši 592 000 Kč na projekt 
Vodovodní řad „VP“ (V Dolečku). Celkové ná-
klady dle rozpočtu budou 849 000 Kč. Projekt 
máme zpracovaný, žádost o stavební povolení 
bude vydávat OŽP Černošice. Následovat bude 
výběrové řízení na zhotovitele stavby a uzavře-
ní veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí dotace 
s Odborem životního prostředí a zemědělství 
Středočeského kraje. Doufám, že občané v  ulici 
V Dolečku budou mít vodovod k využití do kon-
ce letošního roku.
Občané Měchenic určitě uvítali možnost využí-
vat silnici č. III/1021 v ulici Hlavní od OÚ smě-
rem do Davle. Komunikace byla v tomto úseku 

uzavřena dne 1. 11. 2011. Jedná se o provizorní 
řešení s jednosměrným provozem směrem na 
Davli. Dle sdělení správce silnice KSÚS Středo-
českého kraje budou dále činěny kroky k tomu, 
aby došlo k sanaci skály a uvedení silnice do 
standardního provozu.
Dne 10. 5. 2019 provedl Krajský úřad Středo-
českého kraje přezkoumání hospodaření obce 
Měchenice za rok 2018. Nebyly zjištěny chyby 
ani nedostatky. Vzhledem k rozsahu kontrolo-
vaných písemností a dokladů to svědčí o dobré 
práci OÚ.
Domníval jsem se, že po konání místního refe-
renda utichnou emoce a všichni budou akcep-
tovat to, že rozhodnutí v místním referendu je 
pro zastupitele obce závazné. Někteří občané 
se ale domnívají, že je třeba dále zveřejňovat 
jejich kritické názory na referendum, a to nej-
různějším způsobem. Jako jedna platforma 
pro tyto názory slouží i Facebooková skupina 
„I  Měchenice“. Zde se rozvinula diskuze, ve 
které se objevila řada zkreslujících informací, na 
které jsem byl občany upozorněn a musím na 
ně tedy reagovat. P. Kozlíček ve svém příspěvku 
uvádí: „Mě vážně spíš mrzí, že nebyla místo 

referenda anketa, ve které by mohli hlasovat 
i občané, kteří trvale bydlí v Měchenicích 
a platí tam daň z nemovitosti, ale nemají 
tam trvalé bydliště.“ Bylo by dobré, aby si pan 
Kozlíček uvědomil, jaký je zásadní rozdíl mezi 
referendem a anketou. Budu tedy citovat jednak 
zákon o referendu č. 22/2004 Sb., který uvádí: 
„Místní referendum se koná tajným hlasováním 
na základě všeobecného, rovného a přímého 
hlasovacího práva“ a dále defi nici ankety tak, 
jak je uvedená v akademickém slovníku a ve 
wikipedii. „Anketa (z franc. enquete [ankét], 
průzkum, šetření) je průzkum názorů dotazem 
u skupiny respondentů, jejichž výběr neumož-
ňuje náležité zobecnění na celou populaci. Často 
dokonce ani nelze zabránit, aby někdo odpovídal 
vícekrát nebo jinak manipuloval výstupy ankety. 
Anketa je specifi cká technika sběru údajů dotaz-
níkovým šetřením k zjišťování názorů určitého 
okruhu lidí na různé otázky. Anketní zjišťování 
je dílčí statistické šetření. Je dobrovolné a výsledky 
nelze zobecňovat na celý základní soubor.“ Z de-
fi nice ankety tedy jasně vyplývá, že v anketě by 
lidé nemohli hlasovat, pouze vyjadřovat svůj ná-
zor a výsledek tohoto šetření by se nedal zobec- 
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nit na celé Měchenice a bylo by obtížné zabránit 
manipulování s výsledky. OZ na svém zasedání 
dne 11. 3. 2019 vyhlásilo obecní referendum 
a také odsouhlasilo na návrh zastupitelky Černé 
konání ankety ohledně záměru fi rmy Lidl. Vzhle-
dem k výše uvedené defi nici ankety a závaznosti 
výsledku obecního referenda jsem osobně ne-
považoval tuto anketu za přínos při zjišťování 
názoru občanů. Domnívám se, že i většina ostat-
ních zastupitelů byla stejného názoru, protože 
nereagovali na anketní otázky zaslané zastupi-
telkou Kozlíčkovou, takže anketa nebyla realizo-

vaná. Další věta z příspěvku pana Kozlíčka je ale 
velmi alarmující. Opět cituji: „Také bychom při 
anketě věděli, kdo o budoucnosti obce roz-
hodoval. Zda důchodci nebo třeba lidé, kteří 
by v ní mohli a chtěli bydlet za dvacet let...“ 
Na rozdíl od pana Kozlíčka se nedomnívám, že 
by bylo přijatelné vyhodnocovat názory respon-
dentů ankety v souvislosti s jejich věkem. Tento 
postoj považuji minimálně za necitlivý vůči dů-
chodcům. Jakékoliv zpochybňování váhy hlasu 
starších občanů je pro mne nepřijatelné. Celý 
příspěvek pana Kozlíčka svědčí o naprostém ne-

pochopení rozhodovacích mechanismů našeho 
právního řádu z jeho strany. Možnost občanů 
vyjádřit se formou místního referenda k otáz-
kám rozvoje naší obce způsobem upraveným 
v zákoně č. 22/2004 Sb., o místním referendu, 
představuje ústavou zaručené základní politické 
právo. To občané využili a potvrdili svojí vyso-
kou účastí.
Přeji vám všem krásné léto plné pohody.

František Zoul
 starosta

CO SE DĚJE V OBCI

Volby 2019: EU a referendum

Výsledky hlasování do Evropského parlamentu za územní celky

Pokračovaní

Obyvatelé Měchenic volili v květnu své kandidáty do Evropského parlamentu a současně rozhodovali o záměru Lidlu stavět v obci 
supermarket. Lidl vzbudil hodně emocí.

Kraj: Středočeský kraj
Okres: Praha-západ
Obec: Měchenice

Voleb do Evropského parlamentu se zúčastnilo celkem 390 voli-
čů, což bylo 59,91 % všech oprávněných voličů. Oproti minulým 
volbám do Evropského parlamentu se zúčastnil vyšší počet voli-
čů, což bylo ovlivněno místním referendem, které se konalo ve 
stejném termínu. 
V referendu měli možnost spoluobčané vyjádřit svůj souhlas/
nesouhlas s výstavbou supermarketu Lidl vedle stavebnin.

• Výsledek hlasování pro ANO bylo 245 hlasů, což je 37,6 % 
z celkového počtu oprávněných voličů a 61,4 % z počtu voli-
čů, kteří se rozhodli vyjádřit svůj názor v referendu.

• Výsledek hlasování pro NE bylo 137 hlasů, což je 21,1 % z cel-
kového počtu oprávněných voličů a 34,3 % z počtu voličů, 
kteří se rozhodli vyjádřit svůj názor v referendu.

Toto rozhodnutí našich spoluobčanů je pro zastupitelstvo  obce 
závazné. Volby probíhaly klidně bez narušení, avšak atmosféra 
byla znatelně ovlivněna radikálními názory (pro i proti) někte-
rých spoluobčanů. Je ale namístě ocenit vyšší účast a snahu oby-
vatel projevit svůj názor formou referenda. Připravila Jana Mlejnská

foto Julie Narhová

Nejmladší volička Marie Skalová. Nejstarší volič Jindřich Kotrba.

Strana Platné hlasy Předn.
hlasyčíslo název celkem v %

1 Klub angažovaných nestraníků 1 0,25 X

2 Strana nezávislosti ČR 1 0,25 X

3 CESTA ODPOVĚDNÉ SPOLEČNOSTI 2 0,51 X

4 Národní socialisté 0 0,00 -

5 Občanská demokratická strana 75 19,48 X

6 ANO, vytrollíme europarlament 4 1,03 X

7 Česká str.sociálně demokrat. 11 2,85 X

8 Romská demokratická strana 0 0,00 -

9 Komunistická str.Čech a Moravy 20 5,19 X

10 Koalice DSSS a NF 0 0,00 -

Okrsky Voliči 
 seznamu

Vydané 
obálky

Volební 
účast v %

Odevzdané 
obálky

Platné
hlasy

% platných
hlasůcelkem zpr. v %

1 1 100,00 651 390 59,91 390 385 98,72

11 SPR-Republ.str.Čsl. M.Sládka 1 0,25 X

12 Koalice Rozumní, ND 2 0,51 X

13 Volte Pr.Blok www.cibulka.net 0 0,00 -

14 NE-VOLIM.CZ 0 0,00 -

15 Pro Česko 2 0,51 X

16 Vědci pro Českou republiku 3 0,77 X

17 Koalice ČSNS, Patrioti ČR 0 0,00 -

18 JSI PRO?Jist.Solid.In.pro bud. 0 0,00 -

19 PRO Zdraví a Sport 1 0,25 X

21 Moravské zemské hnutí 1 0,25 X

Strana Platné hlasy Předn.
hlasyčíslo název celkem v %





4

červenec 2019
MĚCHENICKÝ
ČTVRTLETNÍK

Strana Platné hlasy Předn.
hlasyčíslo název celkem v %

22 Česká Suverenita 2 0,51 X

23 TVŮJ KANDIDÁT 0 0,00 -

24 HLAS 11 2,85 X

25 Koalice Svobodní, RČ 2 0,51 X

26 Koalice STAN, TOP 09 87 22,59 X

27 Česká pirátská strana 43 11,16 X

28 Svob.a př.dem.-T.Okamura (SPD) 21 5,45 X

29 ALIANCE NÁRODNÍCH SIL 1 0,25 X

30 ANO 2011 71 18,44 X

31 Agrární demokratická strana 0 0,00 -

CO SE DĚJE V OBCI

32 Moravané 0 0,00 -

33 PRVNÍ REPUBLIKA 0 0,00 -

34 Demokratická strana zelených 5 1,29 X

35 BEZPEČNOST, ODPOVĚDNOST, SOLID. 0 0,00 -

36 Koalice Soukromníci, NEZ 4 1,03 X

37 Evropa společně 3 0,77 X

38 KONZERVATIVNÍ ALTERNATIVA 0 0,00 -

39 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 11 2,85 X

40 Alternativa pro Česk. rep.2017 0 0,00 -

Strana Platné hlasy Předn.
hlasyčíslo název celkem v %

Výsledky hlasování v referendu

Zdroj: www.volby.cz 
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 Lidl se zaměřil hlavně na dopravu
Lidl postaví v Měchenicích svůj další supermarket, který umocní moderní prosklené pojetí s absencí ekologicky pojaté střechy se 
zelení. Na otevřenou diskuzi s obyvateli obce se připravil hlavně na očekávané připomínky kolem dopravní obslužnosti a možné 
zhoršení dopravy v ulici Vltavská. Předložil šišoid. „Zdůrazňujeme však, že se jedná o předběžný návrh možného řešení,“ reago-
vala v rozhovoru Zuzana Holá, vedoucí fi remní komunikace Lidl Česká republika.

CO SE DĚJE V OBCI
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Pokračovaní

1. Společnost Lidl předložila vizualizaci 
řešení dopravní situace, takzvaným ši-
šoid. Mohla byste popsat legendu, jak by 
vše mělo fungovat v praxi s výjezdem zá-
kazníků, autobusy a běžným provozem po 
ulici Vltavská?
Šišoid je forma kruhového objezdu. Ten by 
mohl být umístěn na hlavní silnici v ulici 
Vltavská na úrovni vjezdu k prodejně. Kru-
hový objezd tohoto tvaru je primárně navr-
žen na zpomalení provozu na této silnici dle 
vizualizace. Zdůrazňujeme však, že se jedná 
o předběžný návrh možného řešení. Vše 
včetně výjezdu z parkoviště a umístění au-
tobusové zastávky je předmětem jednání do-
tčených orgánů, především odboru dopravy.

2. Kdy padne fi nální rozhodnutí o řešení 
velmi diskutované dopravní situace, tedy 
aktuální návrh šišoidu, semafory, případně 
jiné řešení v návaznosti na dopravní policii?
Návrhy řešení jsou projednávány na odboru 
dopravy v Černošicích. Pravomocné rozhodnu-

tí v této věci však zatím nebylo vydáno a je sou-
částí povolovacího procesu pro prodejnu. Na-
ším cílem je v každém případě to, aby prodejna 
sloužila, a ne aby způsobovala komplikace. 

3. Na schůzce zaznělo, že by se střecha 
budovy mohla v budnoucnu osadit solár-
ními panely. Je to jen představa, nebo by 
panely mohly být součástí stavby už pro 
tento projekt?
Instalaci solárních panelů do budoucna plá-
nujeme na vybraných prodejnách, letos bude-
me instalovat prvních osm. Zda fotovoltaiku 
instalujeme i v Měchenicích, nebo zda zatím 
střechu jen připravíme na možnou instalaci 
do budoucna, to bude rozhodnuto během fi -
nálního projektování a povolování stavby. 

4. A neplánuje se výhledově přízemní bu-
dovu navýšit, tak jako se už stalo v mnoha 
případech v jiných státech? S ohledem na 
efektivní vytížení stavby/pozemku?
Hotovou prodejnu zvyšovat do budoucna 

neplánujeme. V České republice stavíme ně-
které prodejny dvoupodlažní, kdy je patro 
využito jako zázemí pro zaměstnance, vždy 
však zvažujeme, do jaké lokality se tento 
typ prodejny hodí. Pro Měchenice počítáme 
s menší jednopodlažní prodejnou úměrnou 
obci a potenciální kapacitě zákazníků z okolí. 

5. Co se týká samotné budovy, tak při pra-
covní schůzce byly řešeny dvě varianty 
objektu. První patrová, pouze na pozem-
ku Družstva cementářů, a druhá varianta 
rozšířená o 3 objekty, které se zbourají. 
Obě varianty splňují požadavek plochy 
1 300 m2, i přesto je aktuálně řešena jen 
ta širší. Je zřejmé, že jde o vhodnější 
a úspornější alternativu stavby pro Lidl. 
Proč se více nezohlední začlenění budo-
vy do charakteru obce, třeba zelenou 
střechou nebo aspoň z části sedlovou stře-
chou nebo nějakým originálním architek-
tonickým prvkem, který by Lidl posunul 
designově novým/jiným směrem? Tak 
jako třeba ve Švédsku (viz foto).
Stavíme několik typů prodejen, které jsou 
však jasně defi nované. Souvisí s celou řadou 
technologií a vybavení prodejen včetně pre-
zentace zboží. Atypické prodejny provozuje-
me v případech, kdy jsme v daném objektu 
nájemci a vzhled budovy tedy závisí na vlast-
níkovi. V Měchenicích to však není tento pří-
pad, rádi bychom tedy na volném pozemku 
postavili nejnovější typ budovy. Vzhledem 
k tomu, že bude jednopodlažní a bude se 
nacházet na rovném pruhu pod svahem, 
a tudíž bude v reliéfu obce „zapuštěný“, a zá-
roveň se bude nacházet v sousedství průmys-
lového objektu stavebnin a moderní budovy 
restaurace, nepovažujeme návrh budovy za 
nevhodný do dané lokality.

Rozhovor připravil Pavel Libora

Nejnovější typ budovy pro Měchenice, kde je vidět návrh pro šišoid.  Zdroj vizualizace: Lidl ČR

Dva typy budov pro Švédsko. Zdroj foto: SWECO Finland, 
NHH Noerwegian School of Economics
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Úpravny vody by měly reagovat na výkyvy

Pokračovaní

V březnu se objevily informace, že voda z vodo-
vodního řadu v Měchenicích je závadná, že ně-
kteří obyvatelé mají střevní obtíže. Co k tomu 
můžete říct jako správce vodovodní sítě?
Dne 21. 3. se objevila první informace o výskytu 
zdravotních problémů v Měchenicích. Byl zveřejněn 
rozbor ze 6. 2. a dále bylo dohodnuto, že budou 
odebrány vzorky následující den. Obdobné přízna-
ky se objevily i v okolních obcích. V pátek 22. 3. 
byly odebrány 3 vzorky provozovatelem (vodárna 
v Luhu, obecní úřad, čp. 191 – obchod) k bakteriolo-
gickému rozboru, pracovník laboratoře v uvedeném 
termínu nemohl. V pondělí 25. 3. byl odstaven míst-
ní zdroj vody. Voda ve vodojemu byla nachlorována, 
horní tlakové pásmo přepojeno na zdroj Želivka. 
Následující den se vodojem začal dopouštět vodou 
ze Želivky. Při minimální hladině vody ve vodojemu 
(15 %, 9 m3) byl tento znovu nachlorován. 27. 3. 
byly zveřejněny výsledky rozborů z 22. 3. (ozná-
meny telefonicky): dva nevyhověly, na vodárně 
v Luhu ano. Výsledky rozborů odpovídají podezře-
ní o druhotném znečištění vody z vlastních zdrojů, 
ke kterému zřejmě došlo při neplánované poruše 
vodovodního a následném nutném vypuštění řadu 
a poklesu tlaku v potrubí dne 28. 2. Celá situace 
byla konzultována s příslušnou pracovnicí KHS Stře-
dočeského kraje s tím, že bude přihlédnuto k výsled-
kům právě odebraných bakteriologických vzorků na 
pěti místech: vodárna, obecní úřad, čp. 191 a v ulici 
Na Vyhlídce (2×). Od této doby žádný ze vzorků 
nebyl nevyhovující, všechny byly v pořádku.

Vím, že jste provedli několik odběrů a fi nál-
ní zpráva deklaruje nezávadnost. I přesto 
jeden z odběrů (obecní úřad) úplně nevy-
hověl. V čem, proč?
Důvod, proč vzorky vody z 22. 3. nevyhově-
ly, a co bylo příčinou, dodnes nevím. Naštěstí 
všechna přijatá opatření byla účinná a situace 
se nezopakovala.

Jaká jsou místa, kde se odebírají vzorky? A jaký 
je postup, když se objeví takovýto problém, tedy 
podezření z kontaminace?
Místa odběr vzorků stanovuje schválený pro-
vozní řád vodovodu Měchenice a jsou jimi 
čp. 4 a čp. 191. Jedno z nových opatření bylo, že 
se vzorky budou odebírat každý měsíc, a to navíc 
i v horním tlakovém pásmu.

Kontroly se dělají pravidelně, ale s jakou 
četností a kde, v jakých místech? Nebo jde 
o náhodné odběry?
Provozním řádem je stanoveno, že se musí za 
rok odebrat celkem 6 vzorků, a to 2 úplné (asi 
60 stanovení) a 4 krácené (15 stanovení), vždy 
na začátku sudého měsíce. Odebírá je akredito-
vaný pracovník laboratoře na místech, viz výše. 
Dále budou ještě v lichých měsících odebrány 
další dva bakteriologické vzorky.

Výsledky rozborů vody vykazují údajně 
„samé nuly“. Je to v pořádku, neměly by tam 
být třeba desetinné ochylky?
Bakteriologické rozbory jsou uvedeny v tabulce 
v dokumentu a obsahují, nikoliv údajně, „nuly“. Nu-
lová hodnota plyne z podstaty tohoto rozboru, kdy 
se na živné médium, které odpovídá druhu bakterie, 
přenese vzorek vody a nechá se za určených podmí-
nek jistou dobu kultivovat. Následně se spočítá počet 
takto „vyrostlých“ bakterií či jejich kolonií. Je to tedy 
přirozené číslo, které nemůže desetinnou čárku mít. 
Takováto voda neobsahuje tedy žádné bakterie.

Můžete napsat, jaké je limitní množství 
chloru ve vodovodu a jak a kdo kontroluje 
dodržování této hranice?
Vyhláška stanoví limitní hodnotu pro volný chlor 
ve výši 0,3 mg/l. Stanovení je součástí každého 
rozboru. Lze ho stanovit i na místě přenosným mě-
řičem, který je součástí vybavení vodárny V Luhu.

Pojďme trochu k faktickým informacím. Kde 
v Měchenicích jsou zdroje pitné vody, jak sta-
rý je vodovodní řad v jednotlivých částech 
obce a hlavně jaká je kvalita spodní vody?
Zdrojem pitné vody pro Měchenice je vodárna 
v Luhu. Vodovod byl zkolaudován v roce 1935. 
Na několika místech se ještě nachází původní 
řad, většina však byla v osmdesátých letech 
minulého století vyměněna. Kvalita vody ve 
zdroji je totožná s kvalitou vody v řadu, voda 
se nijak neupravuje a vyhovuje ve všech che-
mických stanoveních hodnotám pro pitnou 
vodu. Dále je možno do vodovodu připustit 
vodu z Posázavského skupinového vodovodu, 
který je napájen vodou z nádrže na Želivce. 
V roce 2018 to byla, i vzhledem k suchu, asi 
čtvrtina celkového objemu vody.

A jaký je aktuální stav vodovodního řadu? Mám 
na mysli zejména jeho nepropustnost, stav trubek, 
uvolňující se rzi, usazující se kal a jiné atributy.
Ztráty vody v Měchenicích jsou asi 15 %, což 
je běžná hodnota. Nejproblematičtější úsek vo-
dovodu se nachází v ulici Hlavní a Sloupecká, 
kde se porucha vyskytuje přibližně dvakrát do 
roka. Zákal vody se objevuje zejména po vel-
kých opravách poruch, naposledy 28. 2., nebo 
v období zvýšených odběrů v jarních měsících.

V obci jsou uživatelé, kteří jsou napojeni na 
vodovodní řad a jednoduchým „přepínačem“ 
jsou propojeni i s vlastní studnou, kterou vyu-
žívají také. Proč toto je přípustné, když nikdo 
nekontroluje stav těchto studní, a může jít 
tedy o riziko průsaku nečistot?
Skutečnost, že je někdo napojen na vodovod, 
a zároveň má vlastní zdroj, je dána historicky, 
zakázána je od doby platnosti zákona o vodo-
vodech a kanalizacích 274/2001 Sb. V březnu 
jsem si vytipoval 15 objektů, kde by se tento stav 
mohl vyskytnout, všechny jsem je prošel, ale ni-
kdo z nich neměl potrubí propojené.

S ohledem do historie je problematickým 
obdobím pro kvalitu vody zejména jaro. 
Prosakuje tedy závadná voda do zdroje, 
nebo snad do potrubí?
Nevím, z čeho vycházíte při tvrzení, že pro kva-
litu je problematické jaro. Jediné, co k tomu 
mohu říci, je, že cca před deseti lety docházelo 
na jaře ke zvýšení obsahu dusičnanů. V letních 
měsících se situace vždy vrátila do normálu.

Kdo odpovídá za stav vody v obci Měchenice 
a kdo je majitelem vodovodního řadu? A jsou 
k němu stavební plány, kompletní dokumentace?
Provozovatelem vodovodu v Měchenicích je společ-
nost Vodohospodářské služby, spol. s r.o., jejímž jsem 
jednatelem, a která je tedy odpovědná za dodávku 
a kvalitu vody odběratelům. Vlastníkem vodovod-
ních řadů a souvisejících objektů je obec Měchenice.

Plánuje se výhledově kompletní renovace vo-
dovodního řadu? Nebo je v řešení alternativa, 
která by zlepšila stav vody ve vodovodním řadu 
v celých Měchenicích, třeba využitím dotací?
Toto je otázka pro „obec“.

Rozhovor připravil Pavel Libora

Testy mají nulové hodnoty, voda je v pořádku

Rostoucí zatížení životního prostředí agre-
sivnějšími chemickými látkami, a to nejen v 
zemědělství, klade mnohem vyšší nároky na 
výrobu pitné vody v úpravnách vod. Podle 
Ústavu pro hydrodynamiku Akademie věd 
především malé úpravny vod nedisponují mo-
derními technologiemi, jako třeba na elimina-
ci toxických produktů sinic nebo nedovedou 
operativně reagovat na změny vody, která 
na úpravny přitéká. Obecně dané rozpětí pH 

vody, ze kterého se při úpravě surové vody na 
pitnou vychází, je přitom v praxi daleko šir-
ší, pH vody se totiž mění jak v průběhu roku, 
tak vlivem změn v místech zdrojů pitné vody, 
například v přehradách. V letním období se 
například v povrchových vodách ve větší míře 
vyskytují sinice, v podzemních vodách zase 
kolísá obsah pesticidů podle intenzity i obdo-
bí obhospodařování zemědělské půdy. 
Potenciálně rizikové znečištění vody je plné 

chemických vzorců a látek. Problematickým 
může být množství halogenovaných orga-
nických sloučenin, především trihalogenme-
tanů, které vznikají při dezinfekci vody, při-
čemž tuzemská legislativa povoluje celkové 
množství 100 mikrogramů na litr. Z epide-
miologických studií ale vyplývá, že skutečně 
bezpečný limit je jen 15 mikrogramů. A zají-
mavostí je, že tato hodnota je v ČR překračo-
vána zhruba u 15 procent zdrojů pitné vody. 

Připravil Pavel Libora
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Jako organizace slavíte letos jubileum. Můžete udělat lehké 
ohlédnutí na samotný začátek?
Benefi ční sbírka AKCE CIHLA letos slaví své dvacetiny. CIHLAFEST 
bude letos po deváté. Příští rok bude mít své jubileum i CIHLAFEST. 
1. ročník festivalu nastartovalo představení Otevřené manželství, 
ve kterém vystoupili Karel Roden a Jana Krausová, kteří stáli na 
prknech slapského pódia a podpořili důstojnější, svobodnější a smy-
sluplnější život lidí s handicapem již šestkrát. Ráda bych jim touto 
cestou poděkovala, že nám pomohli rozjet tradici CIHLAFESTU.

Festival je vyvrcholením celostátní benefi ční sbírky akce CIHLA. 
Kolik cihel se podařilo za ty roky prodat, kde pomohly? 
Za 19 let pořádání sbírky a jejích doprovodných programů jsme 
podpořili 35 projektů sloužících lidem s mentálním postižením, 
a to částkou 37 500 000 Kč. Od roku 2000 bylo prodáno 261 000 
benefi čních cihel.

Sám jsem kousek od Slap a zajímalo by mě, proč jste si vybrali 
objekt chráněné dílny ve Slapech? Jde o nabídku zajímavého 
objektu, kde je i rehabilitační centrum, přírody a vody či čisté-
ho vzduchu?
Ano, na Slapech je všechno, co jmenujete. Je tu krásně. Naši první 
klienti jsou z Ústavu sociální péče v Horním Maxově, ale příbuzné 
mají v Praze. Chtěli jsme, aby měli k sobě blíž.

Bude letošní ročník v něčem jiný, posunete pomyslnou laťku 
výš? Na co se návštěvníci mohou nejvíce těšit? Přeci jen jde o ce-
lodenní akci. Zkuste vybrat 5 tipů s ohledem na cílovou skupinu.
Letošní festival zahájí v 10:00 hodin na hlavním pódiu klienti chráně-
ného bydlení a jejich kapela Faraband. Dále bude pokračovat CIHLO-
REVUE, kde se diváci dozvědí, co všechno můžou dělat se zakoupenou 
benefi ční cihlou. Po představení si děti i dospělí mohou vyzkoušet žon-

Festival pro dobrou věc
Letos se uskuteční celodenní festival CIHLAFEST, který opět na-
bídne pestrý program pro dospělé i děti. „Na své si během fes-
tivalu přijdou všechny věkové kategorie, děti se mohou těšit na 
dětská představení, malování, tombolu a žonglování, fajnšmekři 
pak na žádané představení z Letní scény Vyšehrad. Na Slapech 
již po sedmé vystoupí Karel Roden a Jana Krausová, “ říká Lucie 
Masopustová, hlavní organizátorka festivalu.

glování, párovou pozemní akrobacii a balancování. Na své si přijdou i ti 
nejmenší diváci, pro které je celý den pestrý program. A milovníci dobré 
muziky se mohou těšit na Louka Band, Filtr a taneční vystoupení v rytmu 
afrických bubnů, s kterým vystoupí TIDItade, včetně malého překvapení.

Je zřejmé, že je velký zájem o večerní představení Vzhůru do 
divočiny, kde se divákům v hlavních rolích představí Karel Roden 
a Jana Krausová. Podaří se jim zpestřit, snad i přežít manželství 
ve slapské divočině? 
Věřím, že se jim podaří zpestřit, jako již poněkolikáté, na CIHLAFES-
TU divákům jeden červencový festivalový večer v zahradách chrá-
něného bydlení na Slapech. Víc divákům napovídat nechci, ať se 
nechají překvapit.

INZERCE

Pokračovaní

Rozhovor připravil: Pavel Libora
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Podle zákona 201/2012 Sb., o ochraně ovzduší 
bude od září 2022 zakázáno používat kotle na 
tuhá paliva nesplňující alespoň 3. emisní třídu. Od 
1. září 2022 hrozí jejich provozovatelům pokuta 
až 50 000 Kč. Prosíme tedy ty majitele nemovitos-
tí, již používají kotle na pevná paliva, tj. zejména 
uhlí, aby zjistili, zda jejich zařízení splňuje uvede-
né podmínky provozu, tj. má alespoň 3. emisní 
třídu. Emisní třída je uvedena na štítku kotle nebo 
v jeho dokumentaci. Pokud není na štítku uvedena 
či kotel štítek nemá a dokumentaci nelze dohle-
dat, lze předpokládat, že požadavky nesplňuje. 
Prodej kotlů emisních tříd nižších než třetí byl za-
kázán již v roce 2014, začátkem loňského roku byl 
ukončen i prodej kotlů 3. emisní třídy. Pravidla tak 
směřují ke stále modernějším kotlům s dobrými 
emisními parametry, což je velmi účinný postup, 
jak konečně zlepšit kvalitu ovzduší v obcích, což 
lze jen přivítat. Mnozí lidé si stále neuvědomují 
škodlivost emisí z nedokonalého spalování tuh-
ých paliv. Navíc spalování uhlí jako fosilního pa-
liva přispívá k produkci skleníkových plynů a lze 
předpokládat, že budou činěny kroky (uhlíková 
daň apod.), jež výrazně zvýší jeho cenu a nakonec 
povedou, doufejme, že v poměrně blízké době, 
k jeho úplné eliminaci. Státní politiku lze v tomto 
směru ocenit – stát přispívá majitelům zastaralých 
kotlů na jejich výměnu v rámci tzv. kotlíkových 
dotací. Zájem ze strany občanů svědčí o úspěšné 
strategii. V květnu byla vyhlášena 3. výzva kotlí-
kové dotace a 3. června 2019 byl zahájen příjem 
žádostí o podporu. Ve Středočeském kraji je v rám-
ci výzvy alokováno přibližně půl miliardy Kč. Dle 
zkušeností z předchozích výzev je šance na získá-
ní příspěvku velmi vysoká. Není třeba obávat se 
složité administrativy, vyřízení žádosti není složité, 
navíc obec nabízí i pomoc s její přípravou. Výzva 
bude otevřena nejméně do roku 2020.

Dotace s bonusem navíc
Nevyhovující kotel lze nahradit tepelným čerpa-
dlem, kotlem pouze na biomasu s automatickým 
či ručním přikládáním či plynovým kondenzačním 
kotlem (v případě Měchenic na propan). Žadatel 

  Výměna kotlů je povinná
I v Měchenicích je stále dost domů, kde občané používají pro topení starý kotel na tuhá paliva. Těm ale, s ohledem na nová a přísnější 
nařízení, bije hrana. Máte poslední šanci získat peníze na jeho výměnu! Jinak si budete muset vše hradit sami, nebo platit pokuty.

Pokračovaní

Článek připravil Tomáš Palatý

může získat až 120 000 Kč na pořízení tepelné-
ho čerpadla a automatického kotle na biomasu, 
100 000 Kč za kotel na biomasu s ručním při-
kládáním a 95 000 Kč na plynový kotel. Protože 
Měchenice jsou na seznamu tzv. prioritních obcí, 
je příspěvek navýšen o 7 500 Kč. V prioritních ob-
cích mohou navíc žadatelé starší 65 let či ve věku 
18–29 let využít možnosti zálohové výplaty 
příspěvku na základě zálohové faktury, což by 
u některých vyřešilo případný problém s momentál-
ním nedostatkem prostředků na realizaci výměny.
Žádosti je tedy možno podávat od 3. června 2019, 
všechny potřebné informace lze nalézt na adrese 
www.kr-stredocesky.cz či na obecním úřadě .
O dotaci na nový zdroj vytápění může požádat 
majitel rodinného domu určeného k trvalému 
bydlení, který se nachází na území Středočeského 
kraje (v domě mohou být nejvýše tři samostatné 
byty, nejvýše dva nadzemní a jedno podzemní 
podlaží a podkroví). Hlavním zdrojem vytápění 
v domě musí být kotel na tuhá paliva s ručním 
přikládáním, který splňuje 1. nebo 2. emisní třídu.

Není to nic složitého:
• Žádost se vyplní elektronicky na webových 

stránkách www.kr-stredocesky.cz, po vyplnění 
žádosti bude systémem vygenerováno její čís-
lo. Do 20 pracovních dní pak zašle žadatel poš-

tou (anebo doručí osobně) na adresu Krajské-
ho úřadu Středočeského kraje, Zborovská 11, 
150 21 Praha 5 vytisknutou a PODEPSANOU 
žádost a dále tyto přílohy:

• Fotodokumentaci původního kotle před výmě-
nou, který je napojen na otopnou a komíno-
vou soustavu, včetně štítku s uvedením typu 
a výkonu kotle, pokud na kotli je.

• Kopii smlouvy o zřízení běžného bankovního 
účtu žadatele.

• Kopii dokladu o kontrole technického stavu 
a provozu původního kotle od revizního tech-
nika najdete např. na www.topenaridotace.cz.

• Plnou moc, jestliže je konečný uživatel zastou-
pen zmocněncem, případně čestné prohlášení 
zákonného zástupce či jiné oprávnění k zastu-
pování konečného uživatele.

• Písemný souhlas v případě spoluvlastnictví či 
vlastníka pozemku, je-li odlišný od vlastníka 
nemovitosti.

Chtěli bychom poprosit i ostatní občany, kteří 
vědí, že jejich sousedé používají kotle na tuhá pa-
liva, aby s nimi případně promluvili a upozornili 
je jak na blížící se zákaz provozu, tak na možnost 
získat fi nance na povinnou výměnu topného zaří-
zení. Znovu upozorňujeme, že modernizace kotlů 
bude povinná, nelze se jí vyhnout a jen s pomocí 
kotlíkové dotace lze podstatně snížit její náklady.
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Proces pořízení územního plánu s vazbou na veřejnost (2. díl)
O pořízení územního plánu (ÚP) takzvaně z vlastního podnětu bylo v Měchenicích rozhodnuto. Pořizovatelem byl vybrán Odbor územ-
ního plánování v Černošicích. Teď jsme ve fázi zpracování návrhu zadání územního plánu pořizovatelem, tedy stále na začátku procesu, 
který bude trvat několik let. 

Na začátku bude zadání územního plánu de-
fi novat, co má návrh územního plánu řešit 
a v jaké podrobnosti, zda má být ÚP vypraco-
ván ve více variantách a podobně. Až bude ná-
vrh zadání hotov, bude projednán s dotčenými 
orgány, krajským úřadem, sousedními obcemi 
a veřejností. Pořizovatel v případě potřeby ná-
vrh zadání UP dle výsledků těchto projednání 
upraví a předloží jej zastupitelstvu ke schválení.
Na základě takto schváleného zadání se za-
hájí pořízení návrhu územního plánu zho-
tovitelem, který bude vybrán. Návrh ÚP se 
následně projednává na společném jedná-
ní s dotčenými orgány, krajským úřadem 
a sousedními obcemi. Veřejnost se tohoto 
jednání neúčastní. S návrhem ÚP budou 
občané seznámeni veřejnou vyhláškou. 

V této fázi mohou občané podávat námitky.
Návrh ÚP spolu se všemi stanovisky a připomín-
kami se předá na krajský úřad pro posouzení 
z hledisek zajištění koordinace využívání úze-
mí s ohledem na širší územní vztahy souladu 
s politikou územního rozvoje a zásadami územ-
ního rozvoje. Poté se návrh ÚP projednává se 
všemi (dotčené orgány, krajský úřad, sousední 
obce, veřejnost) na veřejném projednání, kte-
ré se bude konat na obci. Na tomto projedná-
ní zpracovatel návrhu ÚP, tedy autorizovaný 
projektant, provede i výklad návrhu ÚP. Na 
veřejném projednání může veřejnost vznášet 
námitky i připomínky. Výsledky projednání vy-
hodnotí opět pořizovatel ve spolupráci s urče-
ným zastupitelem a zpracují návrh rozhodnutí 
o námitkách (uplatněných v rámci veřejného 

projednávání) a návrh vyhodnocení připomínek 
(uplatněných v rámci společného i veřejného 
projednávání). Tyto návrhy zašle dotčeným or-
gánům a krajskému úřadu pro účely uplatnění 
stanovisek. Následně zajistí případně potřebné 
upravení návrhu. Proces veřejného projednání 
se při podstatných změnách opakuje. 
Poté pořizovatel předloží zastupitelstvu obce 
návrh na vydání územního plánu. Zastupitel-
stvo předložený návrh buď vydá, nebo zamít-
ne, nebo vrátí zpět pořizovateli se svými pokyny 
k úpravě a novému projednání. V případě schvá-
lení územního plánu je následně nutné oznámit 
veřejnou vyhláškou obsah vydaného územního 
plánu. Patnáctým dnem po dni vyvěšení veřejné 
vyhlášky nabývá územní plán účinnosti.

Připravila Tereza Černá
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Říká se: „Dvakrát do stejné řeky nevstoupíš“, ale 
jedno letadlo člověk dvakrát najít může. Rád jsem 
spolu s dětmi poslouchal tchánovo vyprávění 
mimo jiné i o jeho zážitcích z války. Mezi těmito pří-
běhy byla i vzpomínka na letecký souboj, o němž 
byla zmínka v jednom z předchozích čísel Měche-
nického čtvrtletníku. Vyprávění o sestřelení letadla 
jsem slyšel několikrát a přiznám se, moc pozornos-
ti jsem tomu nevěnoval. Letadlo mělo dopadnout 
někde u Trnové a Němci měli vše odklidit. Tak jsem 
to i já odklidil do nejzažších koutů své paměti. Pak 
jsem někdy před 12 lety drncal s kočárem cestami 
i necestami kolem Trnové a byl jsem zděšen tím, 
co jsem tam viděl. Nepořádek v lese, skládky. Ja-
kožto správný přítel lesa jsem popadl pár podiv-
ných kovových předmětů, naložil do košíku pod 
kočár, odvezl z lesa, a pak příležitostně vyhodil do 
sběru železa. Kdybych tenkrát věděl. Vyhodil jsem 
totiž kus potahového plechu a kus 30mm letecké-
ho kanónu MK108 a ventil nabíječe. 
Roky plynuly a vše zase upadlo v zapomnění. 
Děti vyrostly a podnikal jsem s nimi různé výpra-
vy v blízkém i vzdálenějším okolí. Někdy koncem 
loňského léta jsem znovu slyšel příběh o letadle 
a napadlo mě, že by to mohl být zajímavý cíl vý-
pravy s dětmi. Naši kluci měli na návštěvě své dva 
kamarády a bylo je potřeba nějak zaměstnat. Leta-
dlo se mi zdálo ideálním cílem. Jenom jsem nevě-
děl, kde ho mám hledat a kde vezmu něco, co by 
mohlo alespoň zdaleka připomínat něco z letadla 
a uspokojilo tak mladé badatele. Někdo mi pora-
dil zajímavé stránky Leteckabadatelna.cz. Jedná se 
o stránky leteckého nadšence, věnujícího se letecké 
archeologii, který zdokumentoval několik desítek 
(ne-li stovek) sestřelů na území České republiky. 
Nacházela se tam zmínka i o Trnové s informací, 
že se na místě nenachází již téměř nic. Nás to ale 
neodradilo a vyrazili jsme do lesa. Ten nepořádek 
se tam za ta léta nezměnil, alespoň ne k lepšímu. 

Procházeli jsme různé 
vyhlídky a strže vedou-
cí dolů ke trati a Vltavě 
se snahou objevit něco 
zajímavého, co by souvi-
selo s letadlem. Stalo se, 
když jsem na zemi viděl 
kus plechu a zavolal na 
kluky: „Podívejte, kluci, to je určitě z letadla.“ 
Při bližším pohledu na kus pokřiveného hliníko-
vého plechu posetý nýty mi totiž došlo, že to asi 
nebude ze starého wartburgu nebo škodovky. 
Když jsme se poohlédli lépe, tak jsme podobných 
větších i menších kousků hliníkových i železných 
našli na místě více. Samozřejmě se kluci museli 
pochlubit i dědovi, který tím byl i trochu dojat 
a nevěřil by, že zbytky letadla, které viděl padat 
z oblohy, najdou jeho vnuci. Podnikli jsme ještě 
několik výprav do dané oblasti a jednou jsme při-
zvali i odborníky s detektorem. Množství nálezů 
po tak dlouhé době a navzdory skutečnostem, že 
Němci zbytky letadla odvezli a před námi tam 
bylo několik hledačů, bylo překvapivé. Povedlo 
se nám sesbírat odhadem přes 50-60 kg hliníko-
vých, železných, skleněných, bakelitových a gu-
mových fragmentů, a některé kousky jsou oprav-
du zajímavé. Za zmínku stojí cca 50 cm veliký kus 
z nádrže, úlomky pancéřového skla z pilotní ka-
biny, zbytky munice. Za největší trofej lze považo-
vat zachovalý výrobní štítek z motorové gondoly. 

Děti časem přestalo bavit chodit do lesa a hrabat 
se v zemi na jednom místě. Zato u mne propukla 

zlatá, vlastně hliníková horečka. Ale co s nálezy? Co 
dál s nálezy? Trochu je třídíme, čistíme, něco kon-
zervujeme, u zatím neidentifi kovatelných se snaží-
me určit, o jaké části stroje se jedná. Pokud by to 
bylo v budoucnu možné, rádi bychom z nich zřídili 
malou expozici v obci. Chystáme však především 
přednášku o této historické událostí spojenou s vý-
stavou vybraných nálezů. Představíme hlavní akté-
ry souboje, oba piloty i stroje, a popíšeme průběh 
souboje, jejž se podařilo z nalezených historických 
pramenů překvapivě přesně rekonstruovat. Chtěli 
bysme přizvat i pamětníky a svědky tohoto letec-
kého souboje a společně popovídat na toto téma. 
Nicméně se stále snažíme nalézt další fragmenty, 
které údajně jsou nebo byly mezi lidmi. Pokud ná-
hodou víte o něčem, co by mohlo pocházet z uve-
deného letadla, dejte nám, prosím vědět. Nález 
bychom nafotili, zdokumentovali, mohl by totiž při-
nést další cenné informace o sestřeleném letounu.
Nejedná se totiž o obyčejný stroj. Messerschmitt 
Me 262 zvaný Schwalbe (vlaštovka), první do bojů 
nasazená proudová stíhačka na světě, byla tehdy 
posledním výkřikem techniky. Podle historiků patří 
dvoumotorový proudový stíhač Me 262 mezi nej-
známější a nejdůležitější stroje druhé světové války. 
Měl obrovský potenciál a jeho včasnější a masovější 
nasazení mohlo průběh válečného konfl iktu hodně 
ovlivnit, ale kvůli různým problémům a samozřej-
mě také kvůli přesile Spojenců byla role Me 262 jen 
omezená. A je to tak dobře. 

Připravil Ján Gazda
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Tip na výlet: Přemyslovské hradiště Lštění
Prázdniny právě začaly, tak je mnoho volných dní na výlety a cestování. Připravili jsme pro vás několik prověřených tipů.

V mém posledním tipu na výlet jsem se zmí-
nila o přemyslovském hradišti Budeč. Toto 
hradiště bylo jedním ze skupiny hradišť, 
která stála na hranicích původní přemyslov-
ské domény. Jedná se o Tetín, Libušín, Bu-
deč, Levý Hradec, Mělník, Starou Boleslav 
a Lštění. Většinu z nich pravděpodobně zalo-
žil kníže Spytihněv I. (875–915), nejstarší syn 
přemyslovských knížat Bořivoje I. a Ludmily. 
Pro všechna hradiště byla společná vzdále-
nost od centra – Pražského hradu, a to 30 km 
plus minus 4 km, výstavba kostela a v blíz-
kosti každého z nich vedla obchodní stezka. 
Z Pražského hradu a z těchto hradišť začali 
přemyslovští vládci spravovat okolní území, 
postupně si podřídili místní obyvatele a při-
měli je k placení dávek.

Spytihněv a jeho stavení
Pro nás z Měchenic jsou nejsnáze dosažitel-
ná dvě hradiště, a to Tetín a Lštění. Tetín, 
předpokládám, většina z vás již někdy na-
vštívila, ale Lštění zůstává trochu ve stínu 
známějších hradišť. A tak se vydejme po 
stopách zakladatele Spytihněva právě tam. 
Vlakem dojedeme z Davle do Čerčan. U ná-
draží se napojíme na červenou značku, která 
nás dovede do obce Lštění. Od mostu přes 
Sázavu budeme pokračovat spolu s modrou 
značkou a čeká nás prudké stoupání na mís-
to, kde stávalo hradiště. Za namáhavé stou-
pání budeme odměněni krásným výhledem 
do údolí Sázavy. Výraznou ostrožnu spadají-
cí do tří stran strmými svahy si vyhlédli staří 
Slované, pravděpodobně kouřimští Zličané, 
kteří tady v 1. pol. 9. století vybudovali pev-
né hradiště. Po nich je užívali i Slavníkovci. 

    603 516 926, 773 651 692        jiri.udut@kr-autosklo.cz
www.kr-autosklo.cz

• velkoobchod a maloobchod
• likvidace pojistných událostí
• mobilní zasklívání
• renovace světel
• renovace laku

MONTÁŽ A PRODEJ AUTOSKEL
• čištění exteriér, interiér 
• čištění kůže + impregnace 
• voskování karoserie
• ošetření plastů 
• tepování textilního interiéru

KOMPLETNÍ PÉČE O VÁŠ VŮZ

Hlavní provozovna:
V korytech 1537/10, Praha 10

Pobočka Měchenice:
Pod hájem 202, 252 06  Měchenice

S tímto inzerátem získáte slevu 10% na naše služby!

INZERCE

Prvním přemyslovským stavebníkem tohoto 
hradiště se ale stal právě Spytihněv I. Hra-
diště postupně zaujalo plochu 4,3 ha, bylo 
rozdělené na předhradí a akropoli a ze všech 
stran chráněné mohutnými valy. Spytihněv I. 
je považovaný za prvního křesťanského 
vládce v Čechách podle latinské liturgie. Byl 
to pravděpodobně on, kdo nechal v centrální 
části hradiště vybudovat románský kostel sv. 
Klimenta s přilehlým pohřebištěm. Původní 
kostel změnila gotická přestavba a dnešní 
barokní podoba pochází z r. 1730. Kdyby-
chom chtěli nahlédnout do interiéru kos-
tela, musíme si výlet naplánovat na lichou 
sobotu, kdy se zde vždy od 15:15 hodin 
koná mše. Kdy a za jakých okolností hradi-
ště zaniklo, není známo, pravděpodobně to 
bylo v průběhu 13. století. Nejvýznamnější 
památkou na přemyslovskou dobu, kterou 
můžeme vidět, je mohutný obloukovitý val, 
který přetíná východní přístupovou stranu.

Směr Sázava a Stará Dubá
Po zamyšlení nad prvním státním útvarem vy-
tvořeným Přemyslovci na území Čech se vydá-

me na další cestu, která nás zavede na další 
historické místo. Budeme pokračovat po mod-
ré značce až na rozcestí Dubsko. Odtud nás 
bude provázet žlutá značka do obce Dubsko 
a dále do údolí Sázavy. Těsně než dojdeme 
k Sázavě, odbočíme doleva ke zřícenině kdysi 
mohutného hradu Stará Dubá ze 13. století, je-
hož vlastníky byli páni z Dubé a který byl zni-
čen za husitských válek. Dnes na tomto místě 
nalezneme jen zbytky zdí a torzo hradní kap-
le. Pod hradem  Stará Dubá se v blízkosti tratě 
nacházejí zbytky zaniklého městečka Odranec, 
které plnilo funkci podhradí Staré Dubé. Mělo 
pravděpodobně dvě brány, část jedné z nich se 
zachovala dodnes. Tento hradní komplex je 
v českých zemích výjimečný. Odtud nás čeká 
jen poslední kilometr cesty podél Sázavy k že-
lezniční zastávce Hvězdonice a jízda vlakem 
zpět do Davle. Předtím se ještě můžeme občers-
tvit v hostinci U Kuželů, který je nedaleko hvěz-
donické zastávky. Celá cesta, dlouhá 8,5 km, 
není i přes prudké stoupání k hradišti namá-
havá a umožní nám poznat krásnou a z po-
hledu historie jistě zajímavou část Posázaví.

Připravila Eva Přibilová
Foto archiv
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Fotbal:
Osmé místo je úspěch
Další sezónu mají měcheničtí fotbalisté za sebou. Do jarní části 
jsme vstupovali na průběžném dvanáctém místě tabulky. Díky 
šesti výhrám jsme naše umístění v tabulce vylepšili na konečné 
osmé místo, a tak lze považovat jarní část za úspěšnou.

Novými tvářemi v měchenickém dresu jsou pro sezonu Lukáš To-
mánek a Pavel Kocourek, který se do našeho týmu vrátil po třech 
letech. I přesto jsme řešili složení základní jedenáctky a každý tý-
den jsme nastupovali v jiné sestavě. Jen v bráně se během dvanácti 
zápasů vystřídalo 5 brankářů. 
Vstup do jarní části se nám povedl. V prvních čtyřech kolech jsme 3 zá-
pasy vyhráli. Nejprve jsme doma porazili Dobřichovice 2:1, poté jsme 
vyhráli v Tuchoměřicích 4:1. Následně jsme sice v domácím prostředí 
těsně podlehli Dobříči 0:1, ale úspěšný vstup do sezóny jsme koruno-
vali výhrou 3:1 ve Psárech, kde se hattrickem blýsknul Jindra Jenčík. 
V derby jsme pak nestačili na Štěchovice - prohra 1:5, ani na Hostivice 
- prohra 1:3. Poté však přišla důležitá série tří vítězství v řadě, výhra 
s Dobrovízí 1:0, také s Krňany 2:1 a nejcennějším bylo vítězství nad ak-
tuálně prvním týmem tabulky Čisovicemi. Po brankách Milana Jurníka 
a Mirka Dleska jsme slavili nejen vítězství 2:1, ale i jistotu záchrany 
v okresním přeboru. Závěr sezony nebyl přívětivý, prohra v Jinoča-
nech 0:4, doma se Zlatníky 1:4 nebo s Dolními Břežany 1:5. 

Čísla ukazují zlepšení
Během celého soutěžního ročníku jsme vstřelili 42 gólů a 61 inka-
sovali. Nejvíce branek vsítil tradičně Mirek Dlesk (10). S pěti góly 
pak následovali Standa Griščenko s Jindrou Jenčíkem. V letošním 
ročníku jsme získali o jeden bod více než vloni. Se ziskem 30 bodů 
jsme vylepšili loňské 11. místo. Nejvíc minut odehráli naši dva nej-
starší hráči: Karel Samek strávil na hřišti 2 090 minut a Mirek Dlesk 
1 980 minut. Během všech 24 utkání jsme nasbírali 48 žlutých karet. 
Jediným vyloučeným hráčem byl Tomáš Borák. Vítězem okresního 
přeboru se staly Jinočany, které v závěru využily ztrát Čisovic. Do 
nižší soutěže sestoupily Dobřichovice , které v příštím roce nahradí 
vítězové dvou skupin III. třídy – Libeř a Zbuzany B. 
Během prázdnin chceme posílit mužstvo, abychom v příští sezóně 
vylepšili letošní bilanci. Pevně věříme, že se nám to povede. Na konci 
srpna vás čekáme na našem hřišti a těšíme se na vaše povzbuzování. 

Příspěvek připravil Míla Tichý 

Tenis: 
Co se zamyslet, jak to začalo?
V Měchenicích se v zákulisí neřeší jen tenisové aktivity, ale 
v jistém smyslu panuje jistá nevraživost. Asi je namístě osvojit si 
myšlenku zakládajících členů a smysl tenisové hry.

Tenisová sezóna je v plném proudu, ve školičce máme 35 dětí, což 
je v dnešní době skoro zázrak. V době, kdy děti upřednostňují mobil 
a tablet před dobrodružstvím v lese nebo na kole, nebo jen tak pro 
radost někde honit nějakou mičudu. Máme vyměněnou část plotu 
okolo dvorců, máme novou přípojku vody, jelikož ta stará byla v ha-
varijním stavu, máme zrenovované lavičky, areál se nám daří držet 
v krásném stavu, máme kurty v překrásném prostředí, které bylo hři-
štěm mého dětství, máme nové členy, máme nové sítě, připravujeme 
příměstský kemp pro děti. 

Tenis by měl být hlavně o tenisu
Vše vypadá skvěle, ale přesto nejsem šťastný. Nejsem šťastný ze si-
tuace v dnešní společnosti, která se bezesporu promítá i do činnosti 
spolků, jako je naše TJ, potažmo do fungování tenisu, malého oddí-
lu ve vesnici bez náměstí. Dnešní doba se vyznačuje tím, že na vše 
musíme mít zákon, papír, razítko, povolení z EU, což je dle mě špat-
ně. Včera jsem dostal od Jardy Skaly „poklad“, který představuje 
Jubilejní almanach k 70. výročí TJ Sokol Měchenice. Pro mě je tato 
několikastránková brožura pokladem obrovské hodnoty. Dočetl 
jsem se, že v hostinci u Mičanů proběhla v roce 1927 ustavující 
valná hromada našeho TJ. Malá parta nadšenců se sešla v hostin-
ci, kde se domluvili u piva a všichni měli stejný a jasný cíl. Valná 
hromada se shodla na nějakých pravidlech, na personálním složení 
řídící složky a hlavně se všichni společně pustili do budování toho, 
co my teď spravujeme.
Jako předseda tenisového oddílu se věnuji nejen administrativě, ale 
také dělám dobrovolnou činnost, a to bez odměny a s konstatová-
ním, že to tomu oddílu dlužím. Na těch kurtech, které postavili naši 
otcové, mě můj táta učil tenis, sledoval jsem tátu, svého tenisové-
ho hrdinu, jak hraje zápasy, fandil jsem mu, naučil jsem se fair-play, 
naučil jsem se nějakému chování, naučil jsem se uznávat hodnoty, 
naučil jsem se tam spoustu věcí, které se rozhodně hodí do života. 
Právě roztříštěnost názorů a absence týmové práce, nebo rozpory, 
mě přivedly k myšlence, jestli není na čase vrátit se k prvotní myš-
lence při zakládání oddílu TJ Sokol Měchenice. I dnes, když vidím, 
že se na kurtech se železnou pravidelností utkávají různé skupinky 
tenistů, následně si sednou, dají třeba pivo, proberou nejlepší údery 
zápasu, nebo se do krve hádají, jestli ten rozhodující míč byl aut 
nebo jestli tam mezera nebyla... Pak si ale u toho piva řeknou, že 
nejdůležitejší je, že se zapotili, vyčistili hlavy a ten „aut“ jim je vlastně 
úplně ukradenej.

Prosím všechny, chovejme se k sobě lidsky, nehádejme se, vždyť ne-
jde o život. Vzpomeňme si na těch pár kamarádů v hostinci u Mičanů 
a zkusme respektovat tu první ustavující valnou hromadu.

Jan Raboch
Předseda TO Měchenice

OKRESNÍ PŘEBOR – PRAHA ZÁPAD
Konečná tabulka

Pořadí Družstvo Záp. + 0 - Skóre Body

1. Jinočany 24 15 6 3 76:30 51

2. Čisovice 24 15 2 7 75:42 47

3. Dobříč 24 12 5 7 54:52 41

4. Hostivice 24 10 5 9 52:44 35

5. Štěchovice B 24 10 5 9 54:47 35

6. Dobrovíz 24 10 2 12 56:52 32

7. Zlatníky 24 8 7 9 55:64 31

8. Měchenice 24 9 3 12 42:61 30

9. Tuchoměřice 24 7 8 9 44:43 29

10. D. Břežany 24 8 5 11 49:85 29

11. Psáry 24 6 9 9 57:60 27

12. Krňany 24 8 3 13 50:60 27

13. Dobřichovice 24 7 2 15 42:66 23

Úhonice mužstvo odstoupilo ze soutěže



Cesta 
je cíl
Ko m u n i k a c i 
považuji za 
zásadní nejen 
v profesním 
světě, veřej-
ném, ale hlav-
ně v soukromí. 
Aktuálně mám na mysli komunikaci 
mezi lidmi v obci k určitým proble-
matickým tématům jako je třeba 
Lidl, referendum, tenis a další. Vů-
bec toto téma nechci nijak profesi-
onálně rozebírat, nicméně je to pr-
vek, který by se napříč Měchenicemi 
„měl“ změnit, měly by se připustit 
kompromisy a vytvořit jednotný ná-
zor, který naši obec posune. Jsme 
malá obec na to, abychom ji dělali 
ještě menší, názorově.

Líbí se mi citát od Petera Ellyarda: 
„Budoucnost není místem, ke kterému 
kráčíme, ale které aktivně tvoříme. 
Cesty k ní nehledáme, ale sami vytvá-
říme, a jejich vytvářením se proměňuje 
jak tvůrce, tak cíl cesty.“ 

Všem přeji mnoho pěkných 
letních zážitků.

Pavel Libora, šéfredaktor

KULTURA SLOVO NA ZÁVĚR
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V čísle 1/2019 jsme na základě zaslaných podkladů uvedli špatné informace k akci Hvozdí-
ku – Úklid lesa, která byla naplánovaná 27. 4. (nikoliv 6. 4.). Redakce se tímto omlouvá.
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Největší zábavní událost v Měchenicích, kte-
rou je Letní noc, zahájili Brouci na zádech. Po 
nich následovalo taneční vystoupení „koket-
ních“ žen Nech těla odpočívat, které sklidily 
opravdu velký ohlas všech návštěvníků. Divá-
ci se zaujetím poslouchali melodie od Smokie 
Revival nebo Suzi Quatro Revival a těšili se na 

bohatou tombolu. Pivo teklo proudem, vína 
bylo dost, i hordy jídla. Tak by se dala stručně 
vystihnout letní noc, na kterou přišlo kolem 
250 lidí z Měchenic a přilehlého okolí. Akce, 
která se opravdu vydařila. Akce, kterou je lep-
ší vidět... nejen ve fotogalerii.

Text a foto: Pavel Libora

Pálení čarodějnic

Silnice Hlavní je zase 
průjezdná

Nemožné se stalo skutečností. Silnice Hlav-
ní je zase průjezdná celá. Úsek od obecního 
úřadu směr Davle bude sice jednosměrný, ale 
průjezdný. Asi není namístě řešit, proč tak 
jednoduché řešení nepřišlo dříve. Nicméně to 
rozhodně pomůže. Tak příjemnou cestu směr 
Davle, Slapy – voda.

Text a foto: Pavel Libora

Měchenický Den 
Země podruhé
Po loňském zapojení Měchenic k oslavám 
Dne Země jsme se i letos rozhodli oslavit 
tento mezinárodní svátek úklidem obec-
ního lesa.
Poslední dubnovou sobotu hned brzy ráno 
vyrostlo opět na okraji obecního lesa polní di-
vadélko. Letošní představení neslo název Bá-
ječná dovolená a zamýšlelo se nad tím, jaký 
dopad na životní prostředí má náš způsob 
života. Podobně jako loni jsme se pak pustili 
do jak se zdá nikdy nekončícího úkolu, úklidu 
obecního lesa. Na základě kladných ohlasů 
jsme i letos pro děti připravili novou stopova-
cí hru za pokladem. V nalezené truhličce našli 
hledači kupu zlaťáků, po nichž se po ochut-
nání jen zaprášilo (děkujeme Mirce Havlí-
kové). Stejně jako loni byla akce ukončena 
obědem u jurty Hvozdíku. Co nás však letos 
trochu mrzelo, byla poměrně nízká účast. Při-
tom všichni, kdo přišli, odcházeli s dobrým 
pocitem a radostí z pěkného dopoledne strá-
veného smysluplnou činností. Nevíme, zda 
se jednalo o nedostatečnou propagaci či zda 
se zároveň v okolí nekonala jiná atraktivnější 
akce, byli bychom však rádi, kdyby příště byla 
účast vyšší. Napřesrok určitě přijďte, stojí to 
za to, uvidíte…

Připravil Tomáš Palatý

Měchenická Letní noc

Noc ze 30. dubna na 1. května je v kalendá-
ři mezi jarní rovnodenností a letním sluno-
vratem a už od nepaměti jí proto byla při-
pisována magická síla. Také Keltové v tento 
čas slavili jeden ze svých nejvýznamnějších 
svátků – Beltine, jímž pro ně začínalo kalen-
dářní léto a s ním festival radosti a života. 
A spousta radosti, energie, ale i dobré pití 
nebo jídlo bylo na slavnostním pálení čaro-
dějnic v Měchenicích.

Text a foto: Pavel Libora


